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خوشبختانه تاکسی سه چرخه در کلانشهر های ما وجود ندارد
»ریکشا« در تهران؟

خوشــبختانه یک نوع وســیله حمل ونقل در 
شــهر های ما وجود ندارد که اگر داشت، باعث 
دردسر  زیادی می شد. ترافیک کلانشهر های ایران 
با مشــکلات گوناگونی روبه روست ولی حداقل 
از مشکل تاکسی سه چرخه ها در امان هستیم.  
سابقه تاکسی سه چرخه به ارابه چوبی »ریکشا« 
می رسد که دونفر را سوار  می کرد و یک نفر آن 
را می کشید.  ژاپن قبل از جنگ جهانی دوم، نوع 
موتوردار آن را ساخت و بعدها ریکشاهای موتور 
دار  نیمه فرسوده ، به کشــور هایی مانند تایلند 
و فیلیپین فروخته شــدند. آمار دقیقی از تعداد 
تاکسی ســه چرخه ها یا همان »توک توک« در 
دست نیســت. گفته می شــود در هندوستان 
حدود 8میلیون ریکشــا در حال حرکت است، 
اما مشخص نیست که این آمار تعداد ریکشا های 
گازوئیلی را نشان می دهد یا بنزینی یا الکتریکی یا 
پدالی و دوچرخه  ای. شرکت موتورسیکلت سازی 
باجاج هند، در ســال2019 حــدود 800هزار 
تاکسی سه چرخه فروخت که این آمار هم دقیق 
نیست و ظاهرا شــامل صادرات آن به خارج از 
هند نمی شود. از طرف دیگر این هم اعلام شده 
اســت که نزدیک به 200میلیون وسیله نقلیه 
دوچرخ و سه چرخ در هند وجود دارد که شامل 
حدود 80درصد کل وسیله های نقلیه این کشور 
هستند. بیشتر این وسایل با موتور های دوزمانه 
آلاینده کار می کنند. جمع آوری و ممنوع کردن 
این وسایل غیرممکن است؛ زیرا معیشت گروه 
بزرگی از شــهروندان فقیر به آنها بستگی دارد. 
قبلا دولت هندبه دلیــل آلودگی هوا،  برنامه ای 
برای جایگزین کردن سه چرخه های بنزینی با 
گاز سی ان جی داشــت.البته دستکاری موتور  و 
بدنه برای استفاده بیشتر و هزینه کمتر، در این 
اقتصاد حمل ونقل، عادی است. بعد از استقلال 
هند، تعدادی موتورسیکلت سنگین از سربازان 
انگلیسی در این کشور باقی ماند که موتور  های 

قوی و مقاوم داشــتند و در نتیجه با جوشکاری 
و اتصال یدک کــش، تبدیل به تاکســی  هایی  
شدند که 6نفر مســافر را جابه جا می کردند و تا 
سال های 1990 میلادی هم مشغول کار بودند. 
حالا دولــت برنامه  ای برای تبدیــل 80درصد 
تاکسی  ســه چرخه های بنزینی به برقی دارد. 
راننده های فقیر توان مالی این تغییرات را ندارند 
و قبلا هــم در مقابل دیگــر برنامه های دولتی 
مانند تعیین کرایه رســمی و نصب مکان یاب 
جی پی اس، مقاومت هایی نشان داده اند.از طرف 
دیگر، فاز اول برقی کردن این دســتگاه ها هم 
به بحــران کرونا برخورد کرد. پاکســتان هم با 
همین مشکل در شــهر های خود روبه روست و 
تمرکز خود را بر تغییر سوخت ریکشا ها به گاز 
سی ان جی گذاشته است. در سریلانکا که حدود 
یک میلیون و200هزار ریکشــا دارد، واردات یا 
تولید ریکشا با موتور دوزمانه ممنوع شده است. 
در بعضی  شهر ها رنگ آمیزی بدنه ریکشا متفاوت 
است. رنگ آبی برای سوخت گاز یا برق و رنگ زرد 
و قرمز برای سوخت بنزین و گازوئیل. کامبوج، 
فیلیپین، تایلند، نپال و بقیه کشور های آسیایی 
سیاست های مشــابه ای را در پیش گرفته اند تا 
مشــکل دودزا بودن آن ها  را کاهش دهند. در 
این میان چین در حــال تولید موتور های برقی 
مناسب ریکشــا و ایجاد بازار فروش برای خود 
است. احتمالا بازار بعدی در قاره آفریقا باشد؛ زیرا 
کشور هایی مانند مصر، سودان، نیجریه و... هم در 
حال استفاده از تاکسی سه چرخه هستند. تاکسی 
سه چرخه در کشــور هایی مانند عراق هم رونق 
پیدا کرده اســت. تا اینجا همه درباره مشکلات 
آلودگی هوا بود. مسائل ترافیکی و رعایت قوانین 

راهنمایی و رانندگی مشکل دیگری است.
تصور اینکه ممکن بود تاکسی سه چرخه هایی در 
شلوغی تهران  از چپ و راست حرکت  و معضل 
دیگری به معضلات شــهری اضافه کنند ، هم 
نگران کننده است. در این بین، برخی پیشنهاد 
راه اندازی ریشــکا د رتهــران را داده اند که به 
نظر می رسد، شهرداری به دلیل مشکلات آن، 

موضوع را در دستور کار قرار ندهد.
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فصل پاییز بــه آخرین روزهای نزدیک می شــود و 
کاهش یکباره 8درجه ای دمای پایتخت سبب شد 
تا ســازمان رفاه، خدمات و مشارکت های اجتماعی 
شهرداری تهران برای  خدمت رســانی مطلوب به 
بی خانمان ها اجرای طرح »حامی شهر« را عملیاتی 
کند. طرحــی که در آن قرار اســت بی خانمان ها از 
طریق خودروهای گشــت فوریت هــای اجتماعی 
جمع آوری و در گرمخانه اسکان داده شوند. دیروز با 
وجود بارش شدید آیین افتتاح طرح حامی شهر ویژه 
راه اندازی گشــت فوریت های اجتماعی شهرداری 
با حضور محمدامین توکلــی زاده معاون اجتماعی 
و فرهنگی، علیرضا جاوید معــاون هماهنگی امور 
مناطق و احمد احمدی صدر مدیرعامل ســازمان 
رفاه، خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری 

تهران برگزار شد. به گزارش همشهری، بارش باران 
که از ســاعات اولیه  بامداد روز گذشته شروع شده 
بود، هر لحظه شدت می گرفت. خودروها در 2 صف 
پارک شده و مددکاران هم با کاورهای آبی رنگ کنار 
خودروهای گشت ایستاده بودند که ساعت بین 7 تا 
8 و نیم صبح بود که طرح حامی شــهر کلید خورد، 
با این پیام علیرضا جاوید، معــاون هماهنگی امور 
مناطق شهردار تهران: »آغاز طرح زمستانی حامی 
شــهر تهران را اعلام می کنم و امیدوارم همکاران 

ستادی و اجرایی با راهنمایی معاونت امور اجتماعی 
و فرهنگی، اهتمام جدی به اجرای این طرح داشته 
باشند .« بنابراین با آغاز طرح حامی شهر، خودروهای 

گشت برای انجام مأموریت اعزام شدند.

خالی بودن 50درصد ظرفیت مددسراها
در این مراسم مدیرعامل ســازمان رفاه، خدمات و 
مشارکت های اجتماعی شهر تهران از افزایش ظرفیت 
مددســراها خبر داد و گفت: »ظرفیت مددســراها 

همراهبیخانمانهاتاگرمخانه
گشت های ویژه فوریت های اجتماعی شهرداری تهران با افزایش دوبرابری خودروها نسبت به 
سال گذشته تحت عنوان »حامی شهر« برای انتقال بی سرپناه های شهر به گرم خانه ها آغاز شد

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

محمد سرابینیم نگاه
روزنامه نگار

 دکل های غیرمجاز
 جمع آوری می شوند؟

بی توجهی به مصوبه نصب دکل با مجوز شورای شهر، 
افزایش تعداد دکل های مخابراتی را سبب شده  است

 ماده هجدهم برنامه 5 ساله سوم شهر تهران، شهرداری پایتخت 
را موظف کرده تا نسبت به ســاماندهی دکل های ارتباطی و 
مخابراتی اقدام کند. همچنین شورای چهارم، مصوبه ای مبنی 
بر صدور مجوز برای نصب دکل ها داشته که گویا هر دو مورد در 
سال های اخیر مورد توجه قرار نگرفته و همین امر سبب افزایش 
تعداد دکل های ارتباطی و مخابراتی در تهران شــده اســت. 
رئیس شورای شهر تهران در جلسه دیروز ضمن ابراز نارضایتی 
از وضعیت دکل های ارتباطی، گریزی به مصوبه و تلاش های 
شــورای چهارم زد و گفت: »در این زمینه تلاش های زیادی 
صورت گرفت و ارتباطات خوبی با شرکت های مخابراتی شکل 
گرفت، اما این اقدامات تداوم نداشت و امروز شاهد هستیم در 
هر فضایی دکل نصب شده است. باید درخصوص دریافت مجوز 
و پرداخت عوارض تدابیری اندیشید؛ در غیر این صورت ناچار 
می شویم مصوبه ای در راستای جمع آوری دکل های غیرمجاز 
)بدون مجوز( تصویب کنیم و کمیســیون ماده100 هم باید 
مجوز تخریب آنها را صادر کند.« مهــدی چمران در ادامه به 
دکل بلوار کشاورز اشاره و عنوان کرد: »شرکت ها در بهترین 
فضای شهر و حتی پشت بام ها دکل نصب می کنند و عوارضی 
هم نمی پردازند و به همین دلیل امروز تهران پر از دکل شده 
است.« مهدی اقراریان، عضو کمیسیون نظارت و حقوقی شورا 
از افزایش بی رویه تعداد دکل های ارتباطی و مخابراتی انتقاد 
کرد و گفت که افزایش دکل ها سبب تضییع حقوق شهروندان 
و شهر می شود و درخواست داریم شــهرداری به این موضوع 

رسیدگی کند.
به گزارش همشهری، ترافیک و آب گرفتگی، پیامدهای روزهای 
بارانی در پایتخت هستند و باتوجه به بارش های دیروز، تهران 
از این پیامدها در امان نماند و شهروندان شاهد آب گرفتگی و 
ترافیک در برخی از معابر شهر بودند. رئیس پارلمان شهری در 
حاشیه جلسه دیروز گرچه این موضوع را تأیید نکرد، اما گفت 
که آب گرفتگی در شــهر چندان زیاد نبوده و موارد پیش آمده 

محلی بوده اند. 
به گفته مهدی چمران، در مواقعی جوی ها از زباله ها پر می شوند 
و آب گرفتگی به وجود می آید و اگر شبکه جمع آوری آب های 
سطحی نباشد، شــرایط وحشتناک می شــود؛ بنابراین باید 
مشکلاتی را که خودمان مسبب آن هستیم )رها سازی  زباله ها 
در جوی ها( در روزهای بارانی تحمل کنیم. او به معضل ترافیک 
هم اشاره و عنوان کرد: »به دلیل کمبود بارندگی در تهران عادت 
به رانندگی در این شرایط نداریم و مردم به عادت همیشگی از 
منزل خارج و با چنین شــرایطی )ترافیک( مواجه می شوند.« 
چمران درخصــوص خاموش بودن چراغ هــای راهنمایی هم 
گفت:» پیگیر رفع مشــکل چراغ های راهنمایی هستیم، اما 
پلیس در این موضوع دخالت می کند و سبب افزایش ترافیک 
می شود.« آب گرفتگی محور صحبت های مهدی اقراریان، عضو 
کمیسیون نظارت و حقوقی شورا هم بود و او ضمن عذرخواهی 
از شــهروندان بابت این پیامد گفت: »با وجود تلاش معاونت 
خدمات شهری در تهران، شــاهد وقوع آب گرفتگی در برخی 
از معابر مانند پل ســیدخندان بودیم و امیدوارم که شهرداری 
تهران با تمهیداتی که انجام می دهد شرایط خوبی را در هنگام 
بارش باران و برف در پایتخت ایجاد کند تا از بروز مشکلات برای 

شهروندان جلوگیری شود.«

انتقاد از نامه اعتراض فرماندار تهران
بررسی 2نامه فرمانداری تهران مبنی بر اعتراض هیأت تطبیق 
به »اصلاحیه مصوبــه نحوه اخذ مطالبات حوزه شهرســازی 
شهرداری تهران« و »اصلاحیه مصوبه فرایند حمایت از ناشران 
و کتابفروشان« دستور جلسه دیروز شــورا بود که پس از رفع 
ایرادات، هر دو مورد تصویب شــد. مهــدی چمران در جریان 
بررســی نامه اعتراض فرماندار از این نامه انتقاد کرد و گفت: 
»بهتر اســت هیأت تطبیق پیش از تصویب مصوبات در شورا 
راهنمایی لازم را انجام دهند، نه اینکــه مصوبات را با اعتراض 
به شــورا بازگردانند؛ چراکه این کار جز اتــلاف وقت و هزینه 

نتیجه ای نخواهد داشت.«

ابهامات در حسابرسی 3منطقه
در صدویازدهمین جلسه شورای شهر تهران گزارش حسابرسی 
مناطق )2، 4 و 6( ارائه شد و گرچه هر 3مورد تصویب شد، اما 
ابهاماتی در حسابرسی شهرداری مناطق وجود داشت که توسط 

حبیب کاشانی، خزانه دار شورا مطرح شد. اهم آنها عبارتند از:

منطقه 2: عدم تعیین تکلیف یک پلاک ثبتی مشخص به چشم 
می خورد؛ به گونه ای که ملک متعلق به شرکت بابک زنجانی بود 
و طی سال های 90 و 91 بابت 2فقره پروانه تخریب و ساخت، 
عوارض محاسبه و جایزه خوش حســابی و استرداد عوارض تا 
پایان سال93 بابت مطالبات مالک ناشی از فاینانس های پروژه  
بزرگراه طبقاتی صدر تهاتر شده و مابقی هزینه های گودبرداری 

و پایدارسازی گود، هنوز تعیین تکلیف نشده است.

منطقه4: موجودی واحدهای ســاخته شده شامل 70پلاک 
واحد اداری و تجاری جمعا 7میلیــارد تومان بوده که مدارک 

و مستندات واحدهای مذکور به حسابرس ارائه نشده است.
 قرارداد مشــارکتی مربوط به پروژه مبل هنــگام به مبلغ 
55میلیارد تومان نیز منعقد و قدرالسهم شهرداری 20میلیارد 
تومان تعیین شده که 3میلیارد تومان آن وصول شده و مابقی 

برای حسابرس مشخص نشده است.

منطقه6: مطالبات از ســازمان عمــران مناطق به مبلغ 
18میلیارد تومــان بابت واگذاری ملک، مشــارکت های 
پلاک ثبتی طرح الماس کریم خان زند به تعداد 14واحد 
و مبلغ 9میلیارد تومان و مطالبات از ســازمان نوســازی 
شهر تهران بابت صدور پایان کار پارکینگ طبقاتی حافظ، 
تعیین تکلیف نشده است. درخصوص مبلغ نهایی عوارض 
ساختمانی قابل مطالبه از بنیاد نیکوکاری قائم، مبلغ جرائم 
تأخیــر در عدم اجرای تعهدات، آخریــن وضعیت انتقالی 
مالکیت موضوعات مورد توافق، چگونگی سرمایه گذاری و 
مشارکت و نتایج اقدامات حقوقی انجام شده  نیز اطلاعاتی 

به حسابرس ارائه نشده است.

ناصر امانی
عضو شورای شهر تهران  

شــاهد کنــدی و ناهماهنگی 2حــوزه در 
شهرداری تهران هستیم؛ یکی در حوزه 
آی تی و دیگری در حوزه حمل ونقل؛ یعنی 
هر کس که در شهرداری کار کرده باشد 
و نســبت به مســائل شــهرداری اشراف 
داشــته باشــد، کاملا می بیند که در این 
2 حوزه دچار یک ناهماهنگی هستیم و 

باید این موضوع حل و فصل شود. 

سیدجعفر تشکری هاشمی
رئیس کمیسیون عمران شورای شهر

ســال های  گــزارش حسابرســی  در 
96-94پیش بینی شــده بود کــه در این 
مدت 720میلیــارد تومان درآمد کســر 
پارکینگ داشــته باشــیم، اما این مبلغ 
به 935میلیارد تومان رسیده است؛ با 
این حال بالا رفتن رقم پیش بینی شده 
بــرای مــا خوشــایند نیســت؛ زیــرا ایــن 
میزان کسری پارکینگ، می تواند باعث 

اختلال بیشتر در ترافیک شود.

حجت الاســلام ســیدمحمد آقامیــری 
رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران 
گفــت: در ســال جاری 2۸3کیلومتــر 
مســیر پیــاده رو، مناسب ســازی  شــده 
اســت که از این میــان در 242کیلومتر 
آن  موزاییک های هدایت شونده نصب 
شده است. ۱252مورد هم سطح سازی  
دریچه ها و 523 مــورد رفع معارض در 

پیاده روها اجرا شده است.

مدیرعامــل ســازمان زیباســازی شــهر 
تهران گفت: طی 2هفته گذشته بیش 
از ۱5هــزار نفــر از برنامــه جزیره هــای 
فوتبالی استقبال کرده اند. رضاصیادی 
جزیره هــای فوتبالی را تجربــه ای موفق 
در حــوزه مبلمــان شــهری و برگــزاری 
رویدادهای عمومی عنوان کرد و افزود: 
جزایر فوتبالی از 27آبان در 3نقطه شهر 
تهران واقع در میدان امام حسین)ع(، 
بوستان ملت و میدان امام خمینی)ره( 

برپا شده است.
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و تمامی مجموعه هایــی که بــرای بی خانمان ها شورا
پیش بینی شده است در مقایســه با سال گذشته، 
دو برابر افزایش یافته و ظرفیت کافی برای پذیرش 
و خدمت رسانی به بی سرپناهان را داریم و هم اکنون 
بیش از 50درصد ظرفیت مراکز خالی اســت. سال 
گذشته معتادان متجاهر این ظرفیت را پرکرده بودند 
و امسال معتادان متجاهر از مددسراها و گرم خانه ها 

به مراکز ماده 16منتقل شده اند.«

افزایش دو برابري خودروها
احمد احمدی صدر در ادامه به افزایش واحدهای گشت 
فوریت های اجتماعی هم اشاره و عنوان کرد که امسال 
نسبت به سال گذشته تعداد خودروهای گشت  دوبرابر 
افزایش یافته است. او با بیان اینکه سال گذشته حدود 
15دستگاه خودرو در سطح شهر داشتیم، تأکید کرد: 
»امسال حدود 40دستگاه خودروي گشت در سطح شهر 
مأموریت جمع آوری و انتقال بی خانمان ها به مددسراها 
را دارند.« به گفته او اکنون ظرفیت مددسراها 2هزار و 

500 نفر و مراکز ماده 16هم حدود 5 هزار نفر است.

اسکان موقت در 7دستگاه اتوبوس
برخی از بی خانمان ها بنا به دلایلی تمایلی برای اسکان 
در مددسراها ندارند و به همین دلیل 7دستگاه اتوبوس 
برای اســکان موقت این افراد پیش بینی شــده است. 
مدیرعامل ســازمان رفاه، خدمات و مشــارکت های 
اجتماعی این موضــوع را مطرح کــرد و گفت: »این 
اتوبوس ها مخصوص بی خانمان هاست و با اتوبوس خوابی 
تفاوت دارد. در واقع این اتوبوس ها در میادین مهم شهر 
مانند میدان راه آهن، ولیعصر و... مســتقر می شوند و 
در روزهای ســرد افراد بی خانمان در آنها اسکان داده 

می شوند و پتو و غذای گرم هم دریافت می کنند.«

نحوه جمع آوری بی خانمان ها
در طرح حامی شهر افرادی که جمع آوری می شوند، 
2دسته هستند. احمدی صدر با بیان این مطلب گفت: 
»یک گروه معتادان متجاهر هستند که جمع آوری و 
در مراکز ماده 16ساماندهی می شوند و دسته دیگر 
بی خانمان ها و در راه ماندگان و تمام کسانی هستند 
که بنا بــه دلایلی اقامتگاهی ندارنــد و جمع آوری و 
در مددسراها پذیرش می شوند.« به گفته مدیرعامل 
ســازمان رفاه، خدمات و مشــارکت های اجتماعی 
شــهرداری تهران تمام خدمات مددســراها اعم از 
غذای گرم )3وعده( اســتحمام و... رایگان در اختیار 
بی خانمان ها قــرار می گیرد و تا هــر زمانی که نیاز 
باشد می توانند در گرم خانه ها حضور داشته باشند. 
آنطور کــه احمدی صدر عنوان کرده: »شــهروندان 
به محض مشــاهده بی خانمان ها می توانند با سامانه 
137تماس بگیرند و از این طریق در طرح حامی شهر 

مشارکت کنند.«
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کرایه ون های تاکسی، توسط مناطق
دیروز در آیین افتتاح طرح حامی شهر، فعالیت تاکسی های ون فرسوده در قالب گشت های فوریت 
اجتماعی نظر خبرنگاران را جلب کرد و خواســتار توضیح از مدیرعامل سازمان رفاه و خدمات و 
مشارکت های اجتماعی شدند که احمد احمدی صدر گفت: »علاوه بر خودروهای گشت فوریت های 
اجتماعی که در اختیار سازمان رفاه و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران قرار دارد، در مناطق 
هم تعدادی خودرو )ون تاکســی( برای انتقال افراد بی خانمان به مددسراها، کرایه شده است که 
مورداستفاده قرار می گیرند.« این موضوع روز گذشته در صحن شورا از مهدی چمران، رئیس پارلمان 
شهری هم پیگیری شد که او گفت  گلایه ای درخصوص فرسودگی ون ها در جابه جایی بی خانمان ها 

وجود دارد و قطعاً این موضوع را پیگیری خواهند کرد.

مکث


